
דרשה מפי הגבורה

הדרשה המושלמת

תתארו לעצמכם שמזמינים לבית הכנסת השכונתי 
הקטן שלכם את הרב הראשי, הראשון לציון, לדרוש 
דרשת התעוררות לפני הימים הנוראים. והרב שמוזמן 
למקומות רבים נעתר לבקשת הגבאים, ומוכן להגיע 
ולדרוש. זה לא קורה בכל יום. איזה כבוד גדול יעשו 
לו! כל המתפללים יגיעו, וגם מתפללים מבתי כנסת 

סמוכים, וגם נשים וטף וכולם ישתו בצמא את דבריו.

תחשבו גם על דמויות ההוד מהדורות הקודמים. איך 
הייתם שומעים שיחה של הרב עובדיה? של החפץ 
חיים? של מרן הבית יוסף? אם נלך אחורה בקודש אל 
הראשונים, זה כבר הרבה מעבר למושגים שלנו. הלוואי 
שנזכה לשמוע מילה אחת מהרמב"ם או מרש"י הקדוש, 
מאביי ורבא, מרבי יהודה הנשיא, מרבי עקיבא! לחשוב 
על הנביאים וכל שכן על משה רבינו או על האבות זה 

כבר לעילא ולעילא מכל מחשבה ותפיסה.

אז אני מציע לכם לשמוע דרשת התעוררות לימים 
הנוראים בסדר גודל אחר לגמרי. זו דרשה קטנה, ממש 
קצרה, אבל זו הדרשה של בורא עולם בכבודו ובעצמו.

חכמי ישראל סידרו לנו על פי דעתו העמוקה של 
יודע תעלומות לקרוא את פרשת ניצבים בכל שנה 
לפני ראש השנה. קריאת התורה זו דרשה של בורא 
עולם. ואם פרשת ניצבים תמיד קודמת לראש השנה, 
לא מן הנמנע להבין שיש משהו בפרשה זו שהוא ההכנה 

המושלמת לימי הדין הבאים עלינו לטובה.

זו אחת הפרשות הקצרות בתורה, אך מצוות התשובה 
ובשורת הגאולה השלימה נמצאות בה.

זו דרשת ההתעוררות המושלמת של בורא עולם 
לקראת ימי התשובה והרחמים, דרשה הבאה ישירות 

מפי הגבורה.

זה לא קרוב – זה קרוב מאוד!

נתמקד בפסוקים יחידים ומיוחדים מתוך הפרשה: "כי 
המצווה הזאת אשר אנוכי מצווך היום לא נפלאת היא 
ממך ולא רחוקה היא. לא בשמים היא... ולא מעבר לים 
היא... כי קרוב אליך הדבר מאוד בפיך ובלבבך לעשותו".

מצוות התשובה, אומרת לנו התורה, היא מצווה קלה 
מאוד לכאורה. זה לא בשמים. זה קרוב אליך. ולא סתם 

קרוב, אלא קרוב מאוד.

הדבר החשוב ביותר שיש לדעת בנושא מצוות התשובה 
הוא שהתשובה היא בהישג ידך! קרוב אליך מאוד.

המניעה הגדולה ביותר לשוב בתשובה היא מחשבה 
שתשובה זה דבר קשה, מסובך, כמעט בלתי אפשרי, 
משהו בשמים, כמו לכבוש את פסגת האוורסט. זו 
התפיסה הפשוטה של רובנו וזה מה שמרחיק את כל 
העולם מהתשובה והתיקון. ולתורה חשוב להדגיש לנו 
במליצות ובמשלים שזו טעות חמורה: "לא בשמיים 

ולא מעבר לים".

אבל לכאורה, תשובה זה באמת דבר קשה. תשובה 
זה אומר להשתנות. הדבר הקשה ביותר הוא להשתנות. 
תשאלו את אלה שמנסים להפסיק לעשן. דבר כל כך 
קטן וטיפשי שכל כך קשה לשנות. להפסיק לכעוס, 
להפסיק לאכול מאכלים מזיקים. כל שינוי "קטן" שכזה 
דורש מלחמות ותהליכים של שנים שיש בהם עליות 

וירידות בלי סוף. אנשים יורקים דם בשביל זה.

כל שכן בשביל התשובה השלימה שהיא שינוי כולל 
ומושלם של כל אורח החיים וממש של כל האישיות – וכי 
זה דבר קל?! האם זה משהו שבא בקלות?! איך אתה 

קורא לזה קרוב מאוד?!

רק מה שאתה יכול

אלא צריכים להבין דבר יסודי ועמוק מאוד. יש הבדל 
גדול בין דבר קל לבין דבר קרוב. יש פתגם עממי שאומר 
שגם דרך של אלף קילומטר מתחילה בצעד אחד. צעד 
אחד – כל אחד יכול לעשות. אם אתה חושב שתשובה 
זה לעשות דברים קשים עד בלתי אפשריים – אתה 
טועה טעות מרה. תשובה זה תהליך של הרבה מאוד 
צעדים קטנים, ואת הצעד הקטן אתה תמיד יכול לעשות 

בכל מקום ובכל מצב, לפי מקומך ומדרגתך.

וזה מה שאומרת לנו התורה: "בפיך ובלבבך לעשותו". 
אפילו אם אין לך לב – אבל לדבר אתה יכול? יש לך 
פה? להגיד כמה מילים זה בכוחך? אז תתחיל לדבר, 
תתחיל לבקש, תתחיל לרצות ותוציא את הרצונות שלך 
בפה, גם אם בלב שלך אתה לא מרגיש כלום. ומבטיחה 
לך התורה "בפיך ובלבבך": אם תתחיל לדבר – אתה 
תזכה ללב, וכשיש לאדם לב אין שום דבר שנמנע ממנו! 

הוא יוכל לעשות הכול!

וזה מה שכתבנו בשבוע שעבר. שהכול מתחיל מהרצון, 
אבל הרצון מתחיל מהידיעה. אם אתה יודע דברים בשכל 
שלך – אפילו שאתה לא חי אותם ולא מקיים אותם – 
אבל כבר יש לך מה לרצות ולאן לשאוף. וכשרק תתחיל 
לרצות, אתה תראה סייעתא דשמיא מעל הטבע, כי 
כשאדם רוצה, אז משמיים מולכים אותו, משמיים נותנים 
לו לב לדעת, נותנים לו דעת. ואם יש לו דעת, יש לו 
כבר הכול, והוא גם יצליח להשתנות בפועל ובמעשה.

אין אני מבקש אלא דיבורים

כולנו חכמים ונבונים וכולנו יודעים את התורה. השאלה 
היא מה אנחנו עושים עם הידיעה הזאת. עצם הידיעה 
לא עוזרת לנו להשתנות. הרבה אנשים יודעים הרבה 
דברים ובכל זאת מתנהגים הפוך לגמרי. הדרך היחידה 
להשתנות היא להפוך את הידיעה לרצון ולתפילה. זה 
הדבר שקרוב אליך מאוד בפיך ולבבך לעשותו. וזה מה 
שעושה את התשובה לדבר לא קל אבל קרוב מאוד, 
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הפרשה לאורו של
הנחל נובע

"אַתֶּם נִצָּבִים הַיּוֹם כֻּלְּכֶם לִפְנֵי ה' אֱלֹקֵיכֶם..."

יש להבין את דברי הפסוק: "אַתֶּם נִצָּבִים הַיּוֹם". )א( 
לשם מה נכתב עניין כינוס זה ומי הם הבאים, לכאורה 
היה למשה להתחיל ישר מענין התוכחה? )ב( מהו הלשון 
"נצבים" ולא נאמר: "עומדים"? )ג( לשם מה נכתבה  

המילה "היום" כי הרי אינו מבאר באיזה יום עסקינן?

במדרש  שדרשו  מה  פי  על  בס"ד  לבאר  ונראה 
)פסיקתא רבתי מ"א( "אתם נצבים 'היום' הכונה בזה 
לראש השנה ומשום כך כתוב היום, שהוא היום הידוע 
שבו נברא העולם. איתא בליקוטי מוהר"ן )קפ"ה( וְעַל 
יְדֵי הַהִשְׁתּוֹקְקוּת וְהָרָצוֹן לִנְסֹעַ לְהַצַּדִּיק, נַעֲשֶֹה רשֶׁם 
הַכְּלִי, כְּמוֹ אֻמָּן כְּשֶׁרוֹצֶה לַעֲשֹוֹת כְּלִי צָרִיךְ לְצַיֵּר וְלַחֲקֹק 
מִתְּחִלָּה רשֶׁם וְצִיּוּר הַכְּלִי, וְאַחַר כָּךְ עוֹשֶֹה הַכְּלִי, כֵּן בְּזֶה 
הָרָצוֹן לִנְסֹעַ נַעֲשֶֹה הַצִּיּוּר וְרשֶׁם הַכְּלִי, וְאַחַר כָּךְ כְּשֶׁבָּא 

אֵלָיו נַעֲשֶֹה הַכְּלִי מרצונותיו הטובים של האדם".

כלומר שהצדיק בונה לאדם את הכלי לקבלת השפע, 
ומשום כך כתוב דווקא את מילת "ניצבים" ולא "עומדים", 
כמבואר בספר נועם אלימלך )פרשת וירא( - שהמילה 
'נצב' הוא לשון 'כלי' כמו שכתוב "וילך הנצב אחר הלהב", 
וזה שאמר משה לעם ישראל: "אתם ניצבים" אם רוצים 
אתם כלי לקבל השפע של ראש השנה, אזי עליכם 
לבא אצלי, וזה שרמז להם משה באומרו: 'היום', פירוש 
שצריכים אתם להתקרב לצדיק שנקרא 'יום'  כמובא 
בליקו"ה – )ברכת השחר ה"ג( "כי הַצַּדִּיקִים הָאֲמִתִּיִּים, 
הֵם בְּחִינַת אוֹר יוֹם, כִּי כָּל צַדִּיק אֱמֶת הוּא בְּחִינַת מֹשֶׁה 

מָשִׁיחַ, בְּחִינַת אוֹר יוֹם, שֶׁהוּא בְּחִינַת אוֹר הָאֱמֶת".

אך גם האדם מצד עצמו צריך לעשות כמה הכנות 
ע"מ שיוכל להכלל באורו של הצדיק, והם:

)א.( אחדות וההתקבצות של כולם כאחד באהבה, 
במחיצתו של הצדיק, כמו"ש: "אַתֶּם נִצָּבִים הַיּוֹם כֻּלְּכֶם". 
ובזה גם יובן מה שהתורה מפרטת ראשיכם, שבטיכם, 
זקניכם, חוטבי העצים, ושואבי המים, היינו שצריך להיכלל 
עם כולם יחד ולדעת שאצל הצדיק כולם שוין לטובה 
והוא תנאי הכרחי לצאת זכאי בדין.   )ב.( "לְעָבְרְךָ 
בִּבְרִית ה' אֱלֹקֶיךָ וּבְאָלָתוֹ אֲשֶׁר ה' אֱלֹקֶיךָ כֹּרֵת עִמְּךָ 
הַיּוֹם", פירוש שכל יהודי שמגיע ושוהה במחיצת הצדיק 
בימי הדין, עליו לדעת שעיקר המתקת הדינים הוא 
ע"י שמירת המחשבה שהיא שמירת הברית, כי הרי 
אֵין שְׁלֵמוּת לְמֹוחִין אֶלָּא עַל - יְדֵי הִתְקַשְּׁרוּת לְצַדִּיקִים. 
וְרֹאשׁ הַשָּׁנָה הוּא מְקוֹר הַדִּינִים שֶׁל כָּל הַשָּׁנָה, וְצָרִיךְ 
לְטַהֵר אֶת מַחֲשַׁבְתּוֹ כְּדֵי לְהַמְתִּיקָם, וּבִשְׁבִיל זֶה נוֹסְעִין 

לְצַדִּיקִים כְּדֵי לִזְכּוֹת לִקְדֻשַּׁת הַמַּחֲשָׁבָה".

העולה מתוך הדברים כי משה רבינו מלמדינו כיצד כל 
איש ישראל צריך לנהוג בימים הללו, ומה הם העצות 
שעל ידם הוא יוכל לזכות לצאת זכאי בדין, ולזכות לקבל 
שפע ולא זו בלבד אלא גם כלים נכונים שבהם ישמרו 
השפע והטוב. ויהי רצון שֶׁעַל - יְדֵי - זֶה שֶׁנִּכְלָלִים יַחַד 
כָּל הַנְּפָשׁוֹת ועַל - יְדֵי - זֶה נַעֲשֶׂה שִׂמְחָה, כמו"ש "אוֹר 
צַדִּיקִים יִשְׂמָח". ועי"ז נזכה להיכתב ולהיחתם לחיים 

טובים בספרן של צדיקים אמיתיים אכי"ר.

פנינים חסידות ברסלב

וְצָרִיךְ כָּל אָדָם לִזְכּרֹ אֶת ה' בִּנְסִיעָתוֹ בַּדֶּרֶךְ, כְּמוֹ 
שֶׁכָּתוּב בְּפָרָשַׁת שְׁמַע יִשְרָֹאֵל שֶׁהוּא אֱמוּנַת הַיִּחוּד 
, "וְדִבַּרְתָּ בָּם בְּשִׁבְתְּךָ בְּבֵיתֶךָ וּבְלֶכְתְּךָ בַדֶּרֶךְ וְכוּ'", 
הַיְנוּ שֶׁיְּכַוֵּן בִּנְסִיעָתוֹ בִּשְׁבִיל הַתַּכְלִית הַנִּצְחִי, כְּגוֹן 
בְּמַשָּא וּמַתָּן שֶׁנּוֹסֵעַ לְהַרְוִיחַ מָמוֹן כְּדֵי שֶׁיִּתֵּן צְדָקָה 
)כְּמוֹ שֶׁמּוּבָא בְּמָקוֹם אַחֵר בְּהַתּוֹרָה הַאי מָאן דְּאָזֵל 
לְמִינְסִיב סִימָן כ"ט עַיֵּן שָׁם(. מִכָּל שֶׁכֵּן כְּשֶׁנּוֹסֵעַ 
לְדָבָר שֶׁבִּקְדֻשָּׁה, בִּפְרָט כְּשֶׁנּוֹסֵעַ לְהִתְקָרֵב לְצַדִּיק 
אֱמֶת לְשֵׁם שָׁמַיִם וַאֲזַי עַל יְדֵי נְסִיעָתוֹ מְתַקֵּן תִּקּוּן 
גָּדוֹל, כִּי מַעֲלֶה כֹּחַ הַבְּהֵמִיּוּת שֶׁהוּא כֹּחַ הַמְדַמֶּה 
שֶׁהוּא בְּחִינַת כֹּחַ הַבְּהֵמִיּוּת שֶׁנּוֹשְֹאִין אוֹתוֹ, מַעֲלֶה 
הַכֹּל לְשׁרֶֹשׁ הַשֵּכֶל הָאֲמִתִּי מֵאַחַר שֶׁפְּנִימִיּוּת כַּוָּנַת 
נְסִיעָתוֹ בִּשְׁבִיל ה' יִתְבָּרַךְ וְתוֹרָתוֹ הַקְּדוֹשָׁה ליקו"ה 

)חו"מ - הלכות שלוחין הלכה ה(.

אָמַר פַּעַם אַחַת אוֹדוֹת הַנְּסִיעָה לְאוּמֶין עַל ראֹשׁ 
הַשָּׁנָה, שֶׁאִם הָיָה הַדֶּרֶךְ לְשָׁם מְחֻפָּה בְּסַכִּינִים הָיִיתִי 
רוֹחֵשׁ עַל יָדַי וְרַגְלַי כְּדֵי לָבאֹ לְשָׁם עַל ראֹשׁ הַשָּׁנָה:  

)כוכבי אור - אנשי מוהר"ן ג( 

לְהוֹדִיעַ לְדוֹרוֹת שֶׁהַשְּׁלשָׁה דְּבָרִים הָאֵלֶּה יְסוֹדוֹת 
הָעִקָּרִיִּים בְּהַשְׁאָרַת אַדְמוֹ"ר זַצַ"ל כְּפִי הַמּוּבָן בָּזֶה 
מִדִּבְרֵי מוֹהַרְנַ"ת זַ"ל:  )1( אֲסֵפָתֵנוּ עַל ראֹשׁ הַשָּׁנָה, 
שֶׁבָּזֶה מִמֵּילָא כָּלוּל גַּם אֲמִירַת הָעֲשָֹרָה קַפִּיטְל 
תְּהִלִּים עַל צִיוּנוֹ הַקָּדוֹשׁ:  )2( עֵסֶק הַהַדְפָּסָה:  )3( 
וְהַדְלָקַת הַנֵּר תָּמִיד עַל צִיוּנוֹ הַקָּדוֹשׁ. )כוכבי אור(

הלכות הנוגעות לתקיעות שופר
מה הסיבה שנוהגים לכסות את השופר בשעת 

הברכות ולגלות אותו בשעת התקיעה בלבד?

שני טעמים נאמרו בפוסקים:

בספר קדמת הזוהר לרבנו דוד לוריא כתב שזה זכר 
למה שמסופר במדרש שכאשר אברהם ערך 

את העצים לעקידה, נטל את יצחק אבינו 
והצניע אותו שלא יזרוק עליו השטן 

אבן ויפצע אותו ויפסול אותו לקרבן, 
ומכיון שהשופר בא להזכיר עקידת 
יצחק, אנו מצניעים את השופר זכר 

למה שאירע שם. בליקוטי מהרי”ח 
)ח”ג דף ע’ עמ’ א’( כתב שהטעם הוא שלא 

יתאחז השטן בשופר ויעכב התוקע מלתקוע. 
)שופר בציון פרק ה’ עמ’ רמ”ג(.

מה הטעמים למצוות תקיעת שופר בראש השנה, 
ומה עלינו לכוון בשעת התקיעות?

בספר אבודרהם )תפילת ראש השנה( כותב עשרה 
טעמים מדוע ציוותה התורה לתקוע בשופר ביום ראש 
השנה, וטוב לכוון בהם בשעת התקיעות, נכתוב את 
חלקם:מכיון שביום זה ברא הקב”ה את העולם ומלך 

עליו, וכך דרך העולם שממליכים את המלכים בתחילת 
מלכותם שתוקעים לפניהם בחצוצרות ושופרות, כך 
אנו ממליכים את בורא עולם וכמו שאמר דוד המלך 
)תהילים צח( בחצוצרות וקול שופר הריעו לפני המלך ה’.

ראש השנה הוא היום הראשון לעשרת ימי תשובה, 
ולכן אנו מכריזים שכל מי שרוצה לשוב בתשובה 
זה הזמן, וכך היה דרכם של המלכים להזהיר 
תחילה את המדינה על הגזירה שלהם.

להזכיר מעמד הר סיני שנאמר בו 
“וקול שופר חזק מאד”, ולכוון שכעת 
אנו מקבלים על עצמנו מה שקיבלו 

אבותינו.

להזכיר לנו להאמין בדברי הנביאים שנמשלו 
כתקיעת שופר, כמו שנאמר )יחזקאל לג( ושמע 

השומע את קול השופר...

להזכיר את חורבן בית המקדש וקול תרועת מלחמת 
האויבים, וכשאנו שומעים את קול השופר נבקש מאת 

ה’ על בניין בית המקדש.

להזכיר עקידת יצחק שמסר נפשו על קידוש ה’, וכך אנו 
מוכנים למסור נפשינו על קדושת ה’ ויעלה זכרוננו לטובה.

כשנשמע קול השופר נרעד ונפחד כי טבע השופר 
להרעיד את הלבבות.

להזכיר את יום הדין הגדול והנורא ולירא ממנו, שנאמר 
בו קרוב יום ה’ הגדול, קרוב ומהר מאד יום שופר ותרועה.

להזכיר את יום הגאולה וקיבוץ גלויות שבו נאמר 
“והיה ביום ההוא יתקע בשופר גדול”.

להזכירנו תחיית המתים ולהאמין בה כמו שנאמר “כל 
יושבי תבל ושוכני ארץ כנשוא נס הרים תראו וכתקוע 

שופר תשמעו”.

האם מותר להתוודות בזמן התקיעות?

בסידורים של בני עדות המזרח ישנו נוסח של וידוי 
כתוב בתקיעות דמיושב בין סדר תשר”ת לתש”ת יש 
וידוי אחד, ובין סדר תש”ת לתר”ת ישנו וידוי נוסף. מקור 
הדין הוא על פי שער הכוונות )דף צ’ עמ’ א’( בשם רבינו 
האריז”ל, אמנם הרבה פוסקים מתחבטים בשאלה זו 
כיצד יהיה מותר להתוודות, הלא זה נחשב להפסק בין 
הברכה לתקיעה? ולכן מנהג הספרדים להרהר את הוידוי 

בלב ולא להוציאו בשפתיו. יביע אומר )חלק א’ או”ח סימן ל”ו(.

ואם אפשר לפני הברכות של התקיעות, יאמרו הוידוי 
בלחש באופן שאינו משמיע לאוזנו שאז לא הוי הפסק 
ומאידך נחשב לזמן התקיעות, ובשעת התקיעות עצמם 

יהרהרו הוידוי בליבם. )הגאון הרב משה אהרן שליט”א(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"
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 תשובה מאהבה

דברי היהודי הפשוט הכו בראשו של 
החל  הוא  בעוצמה  המתבולל 

להסתובב בין הדוכנים בשוק 
וריח ילדתו עולה באפו ומעורר 
בראשו זכרונו רדומים כולו אחוז 

התרגשות ובלי להבין איך ולמה 
רגליו לקחו אותו כאילו מאליהם 

לבית הכנסת של העירה.

ריח של הימים הנוראים באוויר. אלול בשטח, לב מי לא 
ירעד וירטט. בבית מדרשו של הבעש"ט הק' מתכוננים 

לקראת הימים הנוראים הקרבים ובאים.

כרגע הכינו החסידים את עצמם לתפילת ערבית של 
יום חול הבעש"ט הקדוש הגיע גם הוא בשעה היעודה 
אך במקום לגשת למקום התפילה לקח ספר מהסיפריה 
והחל לעיין בו בריכוז, אף חסיד לא העז להפריעו או 
לרמז על זמן התפילה שהגיע. פניו של הבעש"ט קרנו 

בהתרגשות מיוחדת.

 היה ברור כי עיקוב  התפילה היה שונה מתמיד גם 
בתפילה ערבית התפלל בהתרגשות מיוחדת ובאריכות  

מה מתחולל בנשפו של הצדיק?

לאחר התפילה פניו האירו באור זח ומיוחד החסידים 
הצטופפו מסביב ואז סיפר:

באחד מערי הסביבה גר לו איש שגדל וחונך על 
ערכי היהדות בבית חם ואוהב, אך לאחר שגדל החל 
לנטוש את דרך היהדות והתורה והתרחק מרחק רב 
מעולם היהדות.  בהתחלה חי את חייו בהתרסה עד 
כדי ששמח בכל עברה שעבר ל"ע. אך עם השנים החל 
לחיות ממש כמו גוי וחטא את כל החטאים החמורים 
ביותר נטש את עירו ובסביבתו החל לחיות בין הגויים 

במקום שאין שם יהודים , כך במשך שנים.

לרגל עסקיו נאלץ, באחד הימים, לנסוע לעיירה 
בסמוכה ובה התגוררו יהודים,

והנה לפנות ערב הוא רואה המולה מיוחדת שהצתה 
את סקרנותו שאל את אחד מאנשי הסביבה מה קרה 

למה יש כזו תכונה ורחש באוויר ?

ענה לו :"אלה ההכנות שאצלנו היהודים עושים לפני 
החג שנקרא ראש השנה"  והוסיף מילות הסבר על 

החג המיוחד.

י דברי  ד ו ה י ה
ט  ו ש פ בראשו ה הכו 

המתבולל  בעוצמה הוא החל של 
בשוק וריח ילדתו עולה להסתובב בין הדוכנים 

באפו ומעורר בראשו זכרונו רדומים כולו אחוז התרגשות 
ובלי להבין איך ולמה רגליו לקחו אותו כאילו מאליהם 

לבית הכנסת של העירה.

רגע נבהל המומר מעצמו מה אני עושה כאן אך לא 
העז לחזור לאחור, הבושה הייתה חזקה לכן נכנס לעזרת 
הנשים ומשם החל להקשיב לחזן שהכריז בקול "הוא 
רחום יכפר עוון" כל גופו החל לרעוד רצה בכל נפשו 
להצטרף למתפללים אך מילות התפילה נשכחו ממנו 
מזמן, עומד הוא ומאזין לתפילה כולו אחוז רעד עינו 
זולגות דמעות לאחר סיום התפילה אחז בידו סידור 
וכך החל לרענן את זכרונו במילות התפילה, בתפילתו 
הכניס את ליבו והתוודה בשיחה גלויה מול בוראו על 
כל העברות שנכשל בהם המשיך להתפלל ולהתחנן 
על נפשו בדמעות רותחות ואמר לברוא עולם האמן 
לי אני מתחרט בכל ליבי על כל מה שחטאתי ואני 
מבטיח לא לחטוא שוב, קבל אותי אבא אליך באהבה 
בחזרה בבקשה .... כך הוסיף להתפלל ולהתחנן ולזעוק 

ממעמקי נשמתו עד שנפל לארץ והתעלף.

הבעש"ט המשיך: ראיתי בעיני את ההתרגשות של 
המומר איך נפשו התהפכה ושינתה עצמה ברגע אחד , 
התפעלתי איך יכול אדם מהמקום השפל ביותר להגיע 
ברגע אחד למקום הגבוה ביותר של חוזר בתשובה 

שלמה,.

ולכן המתנתי לתפילתו כי ראיתי איזה רעש מיוחד 
נעשה בשמים מהתפילה המיוחדת שלו שחפצתי 
שתפילתי שלי תעלה יחד עם תפילתו ישירות אל 

ריבון העולמים.

אפשרי ומציאותי מאוד!

אם אתה חושב שתשובה זה לתרגם ידיעה למעשה 
– אתה צודק שזה קשה מאוד וכמעט בלתי אפשרי, 
זה ממש בשמים ומעבר לים. זה מייאש מאוד. ולכן 

עוברות על האדם שנים והוא לא משתנה.

נותן לנו הקדוש  תשובה  ימי  לכן לפני עשרת 
ברוך הוא שיחת התעוררות נפלאה, שהיא המפתח 
לתשובה, מפתח שבכוחו לתת לכל אדם את הכלים 
לתרגם את הידיעה למעשה. איך? להבין שתשובה 
היא להפוך את הידיעה לרצונות ולכיסופין ולתפילות, 
שזה כן בכוחו. וכאשר אדם לוקח נושא אחד ומתפלל 
עליו יום יום אפילו באותם דיבורים, וחוזר עליהם שוב 
ושוב הוא בוודאי יזכה לשינוי, הוא יזכה שייתנו לו לב 
ודעת משמיים והוא יצליח להוציא את כל רצונותיו 

מהכוח אל הפועל.

וזה פירוש הפסוק: "קחו עימכם דברים ושובו אל 
ה'" ואומרים לנו חז"ל שה' בעצם אומר לנו: "אין אני 

מבקש מכם אלא דברים )=דיבורים(".

תורתך שעשועי

לכן כשרבי נחמן מדבר על תשובה הוא מדבר על 
דיבורים. לדבר עם ה', כל יום. לפני כל דבר שאתה 
עושה תבקש במילים שלך לעשות את רצון ה' כמו 
שצריך. והדבר הגדול ביותר הוא להתפלל על מה 
שאתה לומד, ובעיקר לתפוס נושא אחד ולהתמיד 
עליו בתפילות יום יום עד שתקנה אותו, וזה נקרא 

"עבודת הרצון".

כל העולם הזה נברא כדי שהאדם יזכה להשתנות 
ולהתעלות. וכשאדם מתעלה כל הבריאה מתעלה. 
ולכן אומר רבי נחמן שכשאדם עושה מהתורות 
תפילות זה מעלה שעשועים לפני ה' יתברך שלא 
עלו מימות עולם. כי התורה היא ידיעה בראש. היא 
כמעט ולא יכולה לשנות את האדם במהותו ובפנימיותו 
בלי עבודת הרצון. רק כאשר אדם עושה מהתורות 
תפילות באופן קבוע ורציף – רק אז הוא מקבל את 

הדעת ואת הכלים להשתנות בפועל ממש.

בני ישראל היקרים, אתם ניצבים היום כולכם לפני 
יום הדין הגדול והנורא. כולנו עומדים להבטיח לה' 
שאנחנו רוצים להיטיב את מעשינו. אבל כולנו גם 
יודעים שלא בטוח שנצליח. לכן צריכים לשמוע 
העצה  את  לנו  שנותן  עולם  בורא  של  לדרשה 
להצלחה, את הדרך היחידה להשתנות באמת. כדי 
שנוכל לקבל על עצמנו מהיום והלאה להתחיל 
להרגיל את עצמנו לדבר עם ה' ולבקש ממנו להיות 

כרצונו.

אנחנו לא יכולים לקבל  על עצמנו להשתנות, כי 
זה לא בכוחנו. אבל לדבר עם ה' – זה קרוב אלינו, זה 
בפינו ובלבבינו לעשותו. את זה כל אחד יכול לקבל 
על עצמו. ולכן זו הקבלה הגדולה ביותר והאמיתית 
ביותר כדי לזכות בדין; ולזכות לא רק לשנה טובה 
ומתוקה, אלא לזכות להשתנות באמת ולהיות כרצונו 

יתברך באמת.

כתיבה וחתימה טובה ושנה טובה ומתוקה לכל 
בית ישראל.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת
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אלה תולדות הרה"ק המלוב"ן איש האלוהי-ם סבא דמשפטים 
ר' חיים פינטו זצוק"ל זיע"א. נולד לאביו הצדיק החסיד רבי שלמה 
פינטו זצוק"ל, ר' חיים הצעיר התייתם בגיל צעיר. גלה למקום תורה 
לעיר מוגאדור )אסוירא( שם הלך ללמוד בישיבתו של הרה"ק רבי 
יעקב ביבאס ע"ה, ובתוך זמן קצר נתגלה כעילוי והתפרסם ברחבי 

המדינה כחכם גדול.

עם פטירת הרה"ק ר' יעקב ביבאס זצוק"ל מונו לרבני הקהילה 
במוגאדור רבי חיים פינטו זצוק"ל והרה"ק ר' דוד חזן זצוק"ל.וכך 
כתב בעל "ויגד משה" ...הצדיק היה נגלה אליו אליהו הנביא ז"ל, 
והיה מלומד בניסים. גם כן היה משורר נשגב, וחיבר הרבה שירים,יש 
מהם המודפסים בספר "רני ושמחי". לרבי חיים  נולדו ארבעה בנים: 
רבי יהודה, רבי יוסף, רבי יאשיהו, ורבי יעקב זצוק"ל. יהודים וערבים 
מכבדים ומפארים את שמו וכולם מאמינים בקדושתו ובזכות אבותיו 
הקדושים. מספרים: כי "באחד הימים הקאדי )מושל העיר( הכניסו 
לבית הכלא לאור ויכוח שהתעורר בניהם ובאותו היום מת הקאדי 
פתאומית, ויצא הצדיק ע"ה לחופשי  ועל זה כתב את הפיוט: 
הממני ואסר . אותי במלכודתו . אויב שונא וצר  ענה אותי מן המצר"

בזמן המלחמה יצא הצדיק מביתו, והנה אחד הגויים חמוש בחרב 
רצה לפגוע בצדיק וראה זה פלא היד התייבשה והגוי לא יכול לזוז 
מהמקום. ועל זה עשה את הפיוט הנודע: "ארוממך האל . אלוהי 

ישראל . המציל הגואל . מדחי את רגלי".

החיד"א ז"ל שיגר לו עם ר' דוד אלקאיים ע"ה, את ספרו "חיים 
שאל". כאשר הגיע רבי דוד ע"ה למוגאדור תיכף ומייד שלח רבי 

חיים פינטו זצוק"ל להביא את הספר "חיים שאל ".

בהיותו בגיל 84 שלחו חכמי הדור שאלת "תוספות" שנתקשו 
בישיבה. לראות אם יקשה עליו לענות ואם לימודו עדיין צלול, עם 
כניסת השואל לחדרו של רבי חיים ע"ה רעדה אחזתו כי פניו של 
הצדיק היו מאירים כלפידים, ומיד אמר ר' חיים: "נתקשתם בלימוד 
פלוני, וגם שלחו אותך לנסות אם עדיין לימוד התורה שגור בי. וכי אין 
אתם יודעים כי תלמידי חכמים כל זמן שמזדקנים דעתם מתיישבת 
עליהם".מנהג היה לו לרה"ק ר' חיים פינטו זצוק"ל, להתבודד בכל 
חודש אלול, ולא לקבל פני איש, רק לצום ולסגף את עצמו, כדי 
להגיע מזוכך ליום הדין הגדול והנורא. וכך גם נהג בשנתו האחרונה 

בשנת "הר"ת". אולם ההמשך לא היה כבכול שנה.

עשרה ימים לפני התקדש ראש השנה יצא הצדיק מבדידותו 
ושב ללמד את תלמידיו. הדבר הפליא מאוד את התלמידים. וכי 
מה קרה שהצדיק עזב את חדרו? והשינוי ממנהגו נותר כחידה, רבי 
חיים פינטו זיע''א החל לעסוק בענייני דיומא, דבר עם התלמידים 
על מעלת התשובה, ועורר אותם לחזור בתשובה לפני יום הדין 
הגדול והנורא. התלמידים הקשיבו בתשומת לב, הדבר שעורר הכי 

הרבה את התלמידים היה הבכי והדמעות הזולגות מעיני הצדיק.

אף אחד מכל התלמידים לא ידע את הסיבה שגרמה להם 
להתעוררות הרבה, רק בנו של הצדיק, רבי יעקב פינטו זצ"ל הבין 
שיש דברים בגו,ורמז לתלמידים לצאת מחדר אביו הצדיק, ונותר 
רק הוא ואביו, בחדר, והמשיך לעורר אף את בנו בתשובה, המלים 
חדרו לליבו של בנו, ויחד עימם הורגש שהצדיק רבי חיים פינטו 
זצוק"ל עומד למסור את נפשו הקדושה וזמן פקודתו קרב ובא. 
השמועה הנוראה נודעה בכל העיר, והעיר כולה נבוכה. בכל מקום 
ההתפללו בכל כוחם, כדי להעביר את רוע הגזירה, ולבקש שה' 
יאריך את ימיו ושנותיו של רבם הצדיק. אבל משמים כבר נגזרה 
גזירה, והצדיק רבי חיים פינטו זצוק"ל התכונן למסור את נפשו 

הטהורה על כלל עם ישראל.

בימיו האחרונים שהה הצדיק עם תלמידיו, ובקש מהם שימשכו 
ביתר שאת וביתר עוז בתורה ובמצוות, כפי שלמדו כל הזמן אצלו. 
חמישה ימים ולילות דיבר עימם על עבודת ה', ועל יראת שמים 
והבטיח להם שלא יעזבם גם אחרי מותו. "אני אמשיך ואעמוד 
בתפילה לפני ה' גם לאחר מותי, כפי שעשיתי בחיי." כך אמר הצדיק 
לתלמידיו. וביום כ"ו באלול שנת הר"ת לפ"ק, נצחו האראלים את 

המצוקים, ונשבה ארון הקודש.

ישנה מסורת המקובלת אצל יהודי מוגאדור, שביום שנפטר 
"האור החיים" הקדוש רבי חיים בן עטר זצוק"ל, נולד הצדיק רבי 
חיים פינטו זצוק"ל, ודורשי רשומות היו דורשים, "כבה נר המערבי 
ונדלק נר המערבי". עד היום רבים פוקדים את ציון הצדיק במרוקו, 
ואת הילולת הצדיק עורכים בכל שנה בהשתתפות רבבות שמגיעים 
מכל רחבי העולם לעיר מוגאדור מרוקו. זכותו תהא מגן וצינה עלינו 

ועל כלל ישראל אכי"ר.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

המקובל המלוב"ן רבי 
חיים פינטו זצוק"ל 
כ"ו אלול

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

המשפט הנכון
הרבה טועים וחושבים, שמשפט פירושו להעניש את עצמו, 
כמו בבית משפט, שכאשר נמצאים חייבים, מקבלים גם עונש, 
אך זו טעות גמורה. אלא עיקר  המשפט - הוא לברר מה 
האמת! כי מי שלא שופט את עצמו ולא עושה חשבון נפש, 
לברר מה האמת ומה השקר, מה הוא עשה כראוי, ומה הוא 
לא עשה כראוי וכו, הוא בוודאי יטעה. כי הוא יטעה את עצמו, 
כגון, שיחשוב שטוב שכעס על פלוני, וטוב שהעיר לאישתו 
וכו וכו. כי בדברים שעוד לא בירר לעצמו את האמת בהם, 
דהיינו אותן מצוות שהיצר הרע מבלבל את האדם בהן, כמו 
שמירת עיניים, לשון הרע, זלזול בבני אדם וכד, בוודאי הוא 
יטעה, ואפילו בדברים ברורים, גם בהם יש ליצר הרע דרכים 
לבלבל את האדם, שיחשוב שהוא בסדר בהם, כי אמרו חז"ל: 
חטא ושנה - נעשית לו כהיתר, וכל אדם קרוב אצל עצמו, 

ואינו רואה חוב לעצמו. 

לכן כל זמן שהאדם לא שופט את עצמו ומברר: כך וכך האמת, 
וכך וכך הוא שקר, הוא בוודאי חי בטעות. ולכן המשפט נקרא: 
עמודא דאמצעותא - מידת אמת. וזהו כל רצונו של הבורא 
מהאדם, שיברר את האמת, ויודה על האמת, וירגיש היטב 
שטעה, ויבין שבאמת לא היה צריך לעשות כך וכך, וכמו שמובן 
מלשון רבנו בתורה קסט: ולהמתיק הדין, הוא על-ידי שהאדם 

דן את עצמו, דהיינו על כל מה שעושה ידין וישפוט בעצמו את 
עצמו על כל דבר, אם כך ראוי לו לעשות...  ואחרי שהודה על 
האמת שטעה, ישתדל להגיע לאיזו חרטה. ובודאי אדם שמבין 
ומרגיש היטב שטעה, הוא מצטער על כך באמת, ואפילו שהוא 
יודע שבזמן הניסיון, זה מה שהוא היה מסוגל לעשות, אבל 
סוף כל סוף הוא לא עשה מה שצריך לעשות על פי האמת, 
ועל זה צריך שיתוודה, ויבקש סליחה על מה שעשה נגד ה'. 
והעיקר, שיבין שזו טעות לנהוג כך, ויקבל על עצמו לתקן את 
הטעות, וככל שיברר לעצמו בצורה ברורה יותר, שזה שקר 
לנהוג כמו שנהג, כך גדולה יותר תהיה החרטה שירגיש, וכך 
גדול יותר יהיה הכח שלו, לתקן את הדרוש תיקון בעתיד. כי 
הכח הגדול של האדם, הוא השכל. פירושו, שכאשר דבר מה 
ברור לאדם בבירור גמור, שכך היא האמת, יש לו כח גדול 
להתגבר על יצרו.  צריכים לזכור: התכלית היא לדעת את ה' 
ולהכיר אותו, ואיך זה ייתכן בלי אמת? רק אדם שחי באמת 
הוא מחובר עם ה', ואם הוא חי בשקר, הוא מנותק מה'. לכן 
העיקר  הוא להודות על האמת. וכי האדם רוצה לחיות בשקר? 
את מי הוא מרמה? רק את עצמו. כאן הוא טועה, ואומר שזה 
בסדר. כאן הוא עושה דבר לא טוב והוא חושב שככה צריכים 

לעשות, וכך הוא חי בשקר.

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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חליפת חתונה
המגיד מדובנא שהיה ידוע במשלים הקולעים שלו כתב בספרו משל 
לעני שהיה לו בן מושלם בכל המעלות. כמה יגיעות יגע האדם בבנו, 
כמה טרחות טרח בעבורו! ומה הוא מבקש? למה הוא מייחל? לרוות 
מבנו נחת, להשיאו, ולראותו מאושר בחייו. אבל כדי להשיא את הבן 
דרוש לא מעט כסף, ולרש אין כול! והנה, יום אחד, להפתעתו של 
העני, פנה אליו אחד מעשירי העיירה ואמר לו: "ראה נא, פגשתי בבנך, 
שוחחתי עמו והוא נשא חן בעייני. יש לי בת מושלמת בכל המעלות, 
ואני נכון לקחתו לחתן! "אבל..." גמגם העני, "הן כבודו עשיר מופלג, 
ואני עני מרוד". "יודע אני", השיב העשיר. "אני מוכן לתת הכול, כמעט 
הכול. אני מוכן לקנות דירה, הוצאות חתונה, ובנוסף אני מתחייב להחזיק 
את הזוג למשך עשר שנים! אבל דבר אחד אתה צריך לעשות..." 
"מה?" "עליך לתפור לחתן חליפה הגונה, שיופיע בה לחופה. זאת, 
ותו לא?!" נענה העני ואמר: "נפלא! אבל... אין לי אף פרוטה לתפור 
חליפה..." אמר לו העשיר: "עד כאן! לפחות מכך לא אסכים. אני נותן 
כה הרבה, עליך לתת משהו משלך!" נבוך העני: "מה אוכל לומר לך? 
תן לי זמן עשרה ימים ואראה מה אוכל לעשות, אשתדל להשיג את 
הכסף לחליפה..." אמר העשיר "בעוד עשרה ימים נתראה. ואז, או 
שנכתוב תנאים, ובנך יזכה בכל העושר והגדולה, או שתבוא בידיים 

ריקות, ואז ניפרד, וכל אחד ילך לדרכו".

השניים נפרדו, והעני לא ידע את נפשו. בינתיים ישב העשיר בחדרו, 
ומשרתו בא והודיעו: מישהו מבקש לדבר עם האדון. ייכנס! הדלת 
נפתחה והעני ניצב בפתח. "כבר השגת את הכסף?!" תמה העשיר. 
"לא", השיב העני, "ולשם כך באתי". כבר חזרתי על פתחי אנשים, 

והם השיבו את פני ריקם. על כן, באתי אליך כעת – לא כמחותן אל 
מחותנו, אלא כעני מרוד אל גביר בעל לב רחום וחנון. אנא, פתח 
את ידך והענק לי צדקה! הבט בשברון ליבי, הבן למצוקתי, והענק 
לי בחסדך כסף לקניית חליפה נאה לבני, ואז, או אז, אבוא לכאן 
שנית בעוד עשרה ימים, ואניח את דמי החליפה מצידי, ואתה תמלא 

את חלקך..."

אנו עומדים ימים ספורים לפני יום הדין, לפני ההכרעה וחתימת 
השנה החדשה שבעזרת ה' תבוא עלינו לטובה. "אַתֶּם נִצָּבִים הַיּוֹם 
כֻּלְּכֶם לִפְנֵי ה' אֱלֹקֵיכֶם רָאשֵׁיכֶם שִׁבְטֵיכֶם זִקְנֵיכֶם וְשֹׁטְרֵיכֶם כֹּל אִישׁ 

יִשְׂרָאֵל טַפְּכֶם נְשֵׁיכֶם..."

בראש השנה כולנו ניצבים לפני ה' מהאדם הגדול והחשוב ועד 
האדם הפשוט, האחרון שבעם, כפי שכתוב במשנה )טז.( שבראש 
השנה כל באי עולם עוברין לפניו כבני מרון, שנאמר היוצר יחד ליבם 
המבין אל כל מעשיהם. ההכנה החשובה ביותר היא התשובה וחשבון 

הנפש על השנה שעברה, וכן הקבלה לעתיד.

כל שנה מורינו הרב שליט"א תמיד חוזר על הנקודה הזו שצריך 
לנצל את הימים האחרונים של השנה כדי שנוכל לעשות מספיק 
תשובה וחשבון על השנה היוצאת, ולכן אע"פ שישנן הכנות ומשימות 
רבות לקראת החג, עם כל זה צריך להזדרז ולייחד זמן להתפלל, 
לעשות וידוי ותשובה, ולקבל קבלות טובות שנוכל לעמוד בהן לקראת 
השנה החדשה. וה' יתברך יחמול עלינו ויגזור עלינו גזרות טובות 

ושנה טובה, אמן.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

היכן בפרשתנו בפסוק אחד ארבעה דברים 
הפוכים? 

תשובה לפרשת שופטים:

הסגת גבול )דברים יט יד( לא תסיג גבול רעך, וברש"י 
שם ביאר שבארץ עובר 2 לאוין על הסגת גבול, ואילו בחוץ 

לארץ עובר בלאו אחד.

זוכה לפרשת שופטים:  משפחת לוי חיפה.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת שופטים: מיכל יהודה יהודאי, בני ברק

אחות שנמצאה 

הסיפור שלנו התרחש לפני זמן מה. אחותי כבת 
4 הלכה לחברתה ברשות אימי למשך שעתיים, 
ולאחר מכן אחיה של החברה היה אמור להחזיר 

אותה. תמו להן השעתיים ואחותי בת הארבע 
הייתה כבר אמורה לחזור, עברה חצי שעה 

אך אחותי לא חזרה הבייתה. אימי 
הדאוגה התקשרה לבית החברה 

אך הם אמרו שהם כבר יצאו 
והתפלאה שהיא לא הגיע.

תוך כדי שיחה עולה האח 
של החברה כולו רועד ואומר כי 

אחותי וחברתה נעלמו לו והוא לא מוצא 
אותן. אימי חייגה מיד למשטרה ומסרה 

את הפרטים.   

תוך כדי התאגדנו כל האחים והתחלנו לומר תודה 
לה' ומזמורי לתודה, הודינו לה' על כל הטוב שעושה 
ה' איתנו, ועל כך שהיה תוך זמן קצר אימי נדרשה 
לאסוף את אחותי מ... תחנת משטרה.שם היא 
מוצאת אותה ואת חברתה יושבות משועממות 

ומנדנדות רגליים על הספסל.

לאחר שאימי נרגעה מעט מהלחץ היא ניסתה 
לברר כיצד אחותי וחברתה הגיעו לשם. 

אלא שאחותי רצתה להרגיש גדולה והיא וחברתה 
פשוט ברחו והלכו לצד השני של הרחוב 
עד שהגיעו לרחוב ז'בוטינסקי משם הן 
עלו על קו 70. האוטובוס היה מלא 
ורק בחורה חרדית אחת הייתה 
באוטובוס.מיד היא ראתה את 2 
הילדות שנראות במראה חרדי 
ניגשה  באוטובוס לבד. היא 
אליהן ושאלה אותן מה מעשיהן 
באוטובוס לבד, הן ענו בתמימות שדרכן 
מועדות הבייתה.היא שאלה את אחותי 
לשמה ושם המשפחה היה מוכר לה מחברתה. 

היא צלצלה לחברתה שהבינה מי זו אחותי ואמרה 
לה כך הבחורה התקשרה למשטרה ומסרה לידיהם 
את אחותי וחברתה. היינו מרוגשים ומתוחים כאחד, 

עשינו מסיבת הודיה. והודינו לה' על הנס הגדול.

 אמרנו תודה והילדה נמצאה
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בית ושמו בית ספר פרק ד'

הורים יקרים, לעיתים חוסר ההבנה על מי מוטל כל 
תפקיד, חינוכי או לימודי, בתפר של צוות בית הספר מצד 
אחד, וההורים בבית מצד שני ובפרט כאשר מדובר על 
ילד מתקשה לימודית או התנהגותית במסגרת הלימודים, 
כאשר כל צד טוען שזו בעיה של הצד השני, מה שקורה 
בסופו של דבר הוא- שהילד נופל בין הכיסאות. לכן, 
כאשר נעשה הגדרת תפקידים ברורה, בין "בית הספר" 
לבין "בית ההורים", נוכל לדון ביתר התפקידים וההשלכות 
שלהם על החינוך הביתי והחינוך הבית ספרי, מתוך 
התייחסות לשאלה, על מי מוטלת כל פעולה לימודית 

או חינוכית.

..."זכור אותו האיש לטוב, ויהושע בן 
גמלא שמו"...

את הנושא "חובת החינוך על מי", 
פתחנו בשאלה: היכן משתלב בית 

הספר במערכת החינוך הביתית, או 
כיצד משתלב הבית, במערכת החינוך ה"בית 

ספרית"? שאלה מהותית זו, מהווה את הרקע 
למספר מאמרים של אחד מגדולי המחנכים בדור 

הקודם הרב שמשון רפאל הירש זצ"ל, ונשתדל בע"ה 
לעמוד על שיטתו בהרחבה. הגמרא מייחסת לו ולמפעלו 
חשיבות רבה באמרה: ..."זכור אותו האיש לטוב, ויהושע 
בן גמלא שמו, שאלמלא הוא, נשתכחה תורה מישראל". 
ראשית עלינו לשאול, מהי לאמיתו של דבר תכלית 
המפעל הזה? וכיצד מונע בית הספר את השתכחות 
התורה מישראל? תשובות לשאלות אלו יגדירו באופן 
ברור את מטרות בית הספר, ויאפשרו "חלוקת תפקידים" 
בינו לבין בית ההורים. בנוסף עלינו להגדיר את תפקיד 
ההורים בחינוך וכן יש להגדיר את טיב היחסים בין 
ההורים לבין בית הספר בכל מה שנוגע לחינוך הילדים.

תפקיד בית הספר- מילוי מקום

ראשית, יוצא הרש"ר הירש באופן תקיף נגד הגישה 
כי ההורים מסיימים את תפקידם החינוכי בשלחם את 
ילדם לבית הספר וכך כותב: "אל תשלו את עצמכם 
כי בית הספר פוטר אתכם מכל אחריות בחינוך... אויה 
לבנך אם הנך סבור לצאת ידי חובתך על ידי תשלום 
שכר לימוד ודאגה לצד הכלכלי". הרש"ר הירש מגדיר 

במאמר "חינוך התורה" את תפקיד בית הספר, בעיקר 
במילוי מקום האב בכל מה שנוגע להקניית ידיעות. 

אמנם, בכלליות תכלית בית הספר היא "הכנת התלמיד 
והכשרתו לקראת החיים" שהכנה זו כוללת הן את 
פיתוח השכל וריבוי הידיעות בענפי הלימוד השונים, 
אך מוסיף הרש"ר ש: "בעיקר יש להלהיב את התלמיד 
לקראת תפקידו הגדול בחיים, דהיינו: לחיות חיי יהודי 
נאמן בעולמו של הקב"ה, לפי רצון ה'".  במאמר "התנ"ך 
כמדריך חינוכי", כותב הרש"ר הירש דברים ברורים יותר: 
"בתי הספר מהווים בראש ובראשונה מוסדות הוראה, 
ואילו הצד החינוכי שלהם הוא בעל חשיבות משנית 
גרידא ובא רק באמצעות ההוראה". אם נתבונן 
בשאר ספרי החינוך וההדרכה נראה שכולם 
מתנבאים באותו הסגנון.  דהיינו: שמטרת 
בית הספר, כשמו כן הוא! בית ספר! 
מקום שלומדים בו וקונים בו ידיעות 

לימודיות. 

לימודים בבית הספר, החינוך בבית.

יוצא מכך שתפקיד בית הספר הוא: להקנות 
לתלמיד ידיעות לימודיות. והחינוך הנלמד בבית 
הספר, הוא כתוספת על החינוך בבית- שהוא העיקר. 
עכשיו גם מובן מדוע הנהלת בית הספר שולחת לפתחם 
של ההורים בעיות משמעת שונות של ילדיהם, לכאורה 
הבעיות היו בכיתה, אז שהמורה יתמודד איתם! אלא ברור 
הוא, כי תפקיד ההורים הוא לחנך את הילד, וכאשר הילד 
אינו מגיע מחונך לבית הספר- הוא נשלח שוב הביתה 
לשם חינוך. בתחילת המאמר הזכרנו את המשפט "אני 
ההורה והוא המורה" והתחלנו לדון אם המשפט הזה 
צודק או לא? לכאורה, לאור מה שלמדנו עד עכשיו, 
אפשר לומר שאפילו צודק בהחלט! ולכן נעשה חלוקת 
תפקידים, על מנת שלא נפגע זה בתפקידו של זה. 
המורה הינו איש מקצוע בכל הנושא של לימוד הילד 
שלנו, אנחנו ההורים של הילד ותפקידינו לגדל ולחנך 
אותו בבית. וכל מה שהמורה מוסיף לחינוכו, זה כתוספת 

ומשלים את החינוך שלנו בבית.

בית או בית ספר?

עכשיו הגענו לשאלה: אם על ההורים מוטלת חובת 
החינוך, אז איך עושים את זה? האם גם בבית צריך ליצור 
"מערכת חינוך" כמו בבית הספר? האם האימא צריכה 

להיות המורה מחנכת ולתת למויישי עונש כתיבה אם 
הוא מתחצף אליה? או אולי להוריד אותו כיתה??? ובכלל, 
היכן משתלב בית הספר במערכת החינוך הביתית?, או 
כיצד משתלב הבית, במערכת החינוך ה"בית ספרית"?

ראשית נגדיר שוב את התפקידים! חובת החינוך 
המוסרי של הילד מוטלת בעיקר על ההורים. עליהם, 
ייעודו בחיים- להיות יהודי נאמן  להכשירו לקראת 
לה' במלא מובן המילה. תפקידו של בית הספר הוא, 
בעיקר: לדאוג להשכלתו. אך גם לפתח בו את הצדדים 
המוסריים, כהגדרת הרש"ר: "הצד החינוכי של בית הספר 
הוא בעל חשיבות משנית גרידא ובא רק באמצעות 

ההוראה".

היכן אני בעולם?!

טוב, איפה זה תופס אותנו ההורים?! אפשר לחלק את 
מכלול ההורים כך: א. הורים החושבים שתכלית בית 
הספר הוא "בייבי סיטר" ותו לא.  שוגים שגיאה חמורה! 
ב. הורים שמטילים את כל לימוד וחינוך הילדים על בית 
הספר. גם שוגים שגיאה חמורה! ג. הורים שמחלקים 
את התפקידים כך: ההורים מחנכים, המורים מלמדים. 
מתקרבים מאוד לאמת.  והאמת היא: שלהגדרה "ההורים 
מחנכים, המורים מלמדים" צריך להוסיף קצת גמישות, 
להתערב ולעזור למורה בנושא הלימודי ולאפשר למורה 
לעזור בנושא החינוכי. במהלך הפרקים הבאים נמשיך 
בע"ה בנושא "ההורה והמורה- חלוקת תפקידים" חשוב 

מאוד לעקוב, בהצלחה! 

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש לע"נ
אליה אורפז בת איילת
ניתאי אשר בן איילת 

להקדשת העלון: 02-5308000

אשה מתקשרת לבעלה: זוכר שאני אלופה?? 
ברוך השם אני יודעת לנהוג ולקרוא ביחד??, 
אומר לה כן, באיזה עמוד את? עונה לו: בעמוד 

חשמל!

בדיחות הדעת
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